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Vážení a milí spoluobčané.

Nejprve mi dovolte, abych Vám jménem svým i jménem 
všech dalších dvaceti zastupitelů popřál do nového roku 
2023 vše dobré. Ať je nadcházející rok 2023 pro nás všech-
ny naplněn zdravím, láskou a upřímnou radostí z každého 
prožitého dne.

Společně s Vámi chceme vykročit do roku 
2023 tou správnou nohou. Čeká nás mnoho 
překážek, které společně s Vámi chceme a mu-
síme překonat. Převzali jsme město s dluhem 
48 726 000 korun. Tuto částku zbývá nám všem 
zaplatit do roku 2031. Roční splátka 5 000 000 
korun a úrok ve výši 1,84 % z dlužné částky 
bude do roku 2031 oslabovat rozpočet měs-
ta. Malé srovnání. Před osmi lety se startovalo 
s cca 34 000 000 korun na účtu města.

Tato čísla jsou jasná a nemá cenu o nich pole-
mizovat. Věděli jsme, co nás čeká a s vědomím, 
že jen zodpovědná práce vyvede Heřmanův 
Městec z dluhů, jsme tedy začali. Víme, že na 
velké projekty hned mít nebudeme, přesto 
jsme některé začali připravovat. Vybrali jsme 
ty, které finanční spoluúčast města rozpočet 
umožní. V prvním čtvrtletí 2023 podáme 
žádost o dotaci na energetické úspory pro 
základní školu a obě mateřské školy. Projekt 
fotovoltaických panelů a tepelných čerpadel 
by výrazně snížil náklady na provoz těchto pří-
spěvkových organizací. Rovné střechy se pří-
mo nabízejí. Výhodou tohoto dotačního titulu 
je i termín realizace, který je až do roku 2028.

Výběrovým řízením jsme určili zhotovitele 
strategického rozvojového plánu. Tento do-
kument je nezbytnou součástí, přílohou pro 
spoustu dotačních titulů. Díky jeho absenci 
minulé vedení neuspělo mimo jiné s žádostí 
o dotaci na venkovní multifunkční hřiště u zá-
kladní školy. Pětimilionová dotace by výrazně 
pomohla realizaci díla za šest milionů.

S odborníky jsme zahájili jednání o provozu 
sběrného dvora a celého systému odpadového 
hospodářství. Nový provozní řád sběrného dvo-
ra, evidence a limity pro ukládání odpadu, jeho 

následná likvidace nejen na skládce v Čáslavi by 
mohla jeho provoz ekonomicky optimalizovat. 
Velkou pomocí je pro město odpovědné třídění 
odpadů jeho občany.

Protipovodňová opatření jsou prioritou toho-
to volebního období. Se zpracovatelem stu-
die opatření na povodí Podolského potoka 
hledáme tu nejlepší variantu. Suchý poldr nad 
městem na katastru Kostelce u Heřmanova 
Městce rozhodně není, jak bylo doposud pre-
zentováno, jediným možným řešením. Zachy-
til by pouze část dvacetileté vody a přetékající 
vodu by stávající koryto potoka ve městě stej-
ně nepobralo. Výsledkem dlouhých jednání 
s projektantem a radním Martinem Kolářem 
je protipovodňové opatření, které by mělo 
Heřmanův Městec ochránit před stoletou 
vodou. Nově navržené řešení mi dává smysl 
a chuť do další práce.

Kontrola postupu výstavby největší investiční 
akce, terminálu, je velmi náročná. Stavba se 
dokončuje a realizují se části díla, které budou 
vidět. V projektu za 120 000 000 korun jsou 
bohužel věci, které se ne-
budou líbit ani Vám, ob-
čanům. Stavbu musíme 
dokončit a zaplatit. Řešíme 
dodatek ke smlouvě o dílo 
tak, aby překlenovací úvěr 
s úrokovou sazbou 6 % 
byl použit jen na dobu 
nezbytně nutnou. Pokud 
se to podaří, ušetříme na 
úrocích přes půl milionu 
korun. Pokud bychom 
nereagovali a pokračovali 
v nastavených parame-
trech smlouvy, tento úvěr 

by bylo nezbytné otevřít již v prosinci roku 2022 
ve výši 15 miliónů. Naskočili jsme do rozjetého 
vlaku a můžeme už jenom brzdit. Jinak si bude-
me v cílové stanici za jízdenku ještě připlácet.

Dobrá zpráva na závěr. Pod pomyslný stromeček 
jsme od města dostali zkušební verzi informač-
ního kanálu V OBRAZE. Pomocí této mobilní ap-
likace budeme mít vždy a jednoduše aktuální 
informace v našich telefonech. Stažení aplikace 
bude zdarma. Kdo bude tento informační kanál 
využívat, dostane rychle informace z úřední des-
ky a webových stránek města, informace o pře-
rušení dodávek energií, uzavírkách komunikací, 
kácení stromů, ale i pozvánky na kulturní a spor-
tovní akce. Po zakoupení této mobilní aplikace 
bude v Leknínu zveřejněn podrobný návod, jak 
tuto aplikaci používat.

Chci Vás ubezpečit, že se snažíme Heřma‑
novu Městci dát vše, co považujeme za 
správné a prospěšné nejen pro jeho rozvoj. 
Nebojte se nás oslovit, každá rada a diskuze 
je prospěšná. Jde nám všem přeci o jednu 
věc. Žít v Heřmanově Městci spokojeně.

Přeji nám všem do nadcházejícího roku 2023 
co nejvíce radostných a dobrých zpráv.

Aleš Jiroutek, starosta města

Když sněží, když padáš © Jan Kočičák Kočí

Naši sousedé
Jan Kočičák Kočí

SZŠ H. M.
Bude nám 80

Svozový  
kalendář 2023
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Rada města Heřmanův Městec na svém jednání 
dne 22. 11. 2022
usnesením č. R/2022/376 bere na vědomí kontrolu 
usnesení s termínem splnění v období od 8. 11. do 
22. 11. 2022,
usnesením č. R/2022/377 revokuje usnesení 
č. R/2022/202 ze dne 16. 6. 2022 a nesouhlasí s před-
loženým návrhem společnosti BONZO, s. r. o., Masary-
kovo nám. 55, 537 01 Chrudim, IČ 60930675, týkající se 
stavby označené "Bytový dům V Lukách" od Ing. Jirsáka,
usnesením č. R/2022/378 nedoporučuje odprodej 
části pozemku parcelní číslo 2101/08 v k.ú. Heřmanův 
Městec manželům Ing. Jaroslavě a Tomášovi Palenda-
lovým,
usnesením č. R/2022/379 neschvaluje pronájem čás-
ti pozemku parcelní číslo 270/8 v k.ú. Heřmanův Městec 
a nedoporučuje odprodej části pozemku parcelní číslo 
270/8 v k.ú. Heřmanův Městec panu Otovi Novákovi,
usnesením č. R/2022/380 doporučuje pronájem čás-
ti pozemku parcelní číslo 593/2 v k.ú. Heřmanův Městec 
o výměře 500 m2 paní Mileně Vernerové za cenu 5 Kč/
m2/rok,
usnesením č. R/2022/381 nedoporučuje odkoupe-
ní 1/2 pozemku parcelní číslo 1418 v k.ú. Heřmanův 
Městec od společnosti ČESKOMORAVSKÁ POZEMKO-
VÁ, s. r. o. IČ 01507575, Pýchavková 268/3, Pitkovice, 
104 00 Praha 10,
usnesením č. R/2022/382 schvaluje předloženou 
Smlouvu o zřízení věcného břemene - služebnosti 
č. IE-12-207963/VB/1 mezi společností ČEZ Distribu-
ce, a. s. a Městem Heřmanův Městec a Smlouvu o zří-
zení služebnosti inženýrských sítí č. IE-12-2007963/
SIS/1 mezi společností ČEZ Distribuce, a. s., Městem 
Heřmanův Městec, paní Alenou Pochobradskou, pa-
nem Jaroslavem Pochobradským a panem Michalem 
Pochobradským,
usnesením č. R/2022/383 schvaluje uzavření dodat-
ku č. 4 ke smlouvě č. Z_S24_12_8120063620 o realizaci 
přeložky zařízení distribuční soustavy se společností 
ČEZ Distribuce, a. s.,
usnesením č. R/2022/384 schvaluje provoz veřejných 
WC od 10.00 do 18.00 hod. dne 27. 11. 2022 při akci roz-
svěcení vánočního stromu bez poplatku,
usnesením č. R/2022/385 schvaluje uzavření nájemní 
a servisní smlouvy se společností Flamy Pardubice, a. s., 
se sídlem Mařatkova 916/6, 142 00 Praha 12 na Canon 
imageRUNNER ADVANCE C256i,
usnesením č. R/2022/386 schvaluje uzavření nájemní 
a servisní smlouvy se společností Flamy Pardubice, a. s., 
se sídlem Mařatkova 916/6, 142 00 Praha 12, na Canon 
imageRUNNER ADVANCE C5535i,
usnesením č. R/2022/387 bere na vědomí předlo-
ženou zprávu a nabídku mobilní aplikace informování 
občanů,
usnesením č. R/2022/388 schvaluje provedení exter-
ní kontroly pojistných smluv Města Heřmanův Městec 
Janem Tomčíkem, pojišťovacím makléřem společnosti 
Allrisk, a. s.,
usnesením č. R/2022/389 schvaluje Pravidla pro 
schvalování dodatků ke schváleným smlouvám, kdy 
důvodem dodatku je navýšení ceny dodání,
usnesením č. R/2022/390 schvaluje novelizaci vnitřní 
směrnice č. 6 o poskytování osobních ochran. pracov-
ních prostředků (OOPP), mycích, čisticích a desinfekč-
ních prostředků a poskytování ochranných nápojů.,
usnesením č. R/2022/391 bere na vědomí informaci 
o nutnosti pojmenování názvu zastávky a doporučuje 
k předložení Krajskému úřadu Pardubického kraje ná-
zev zastávky Heřmanův Městec, nádraží,
usnesením č. R/2022/392 bere na vědomí "Proto-
kol" o vykonání veřejnosprávní kontroly u spolku Luč-
něnka, z.s., se sídlem V Lukách 832, 538 03 Heřmanův 
Městec, IČ: 081 74 067,
usnesením č. R/2022/393 jmenuje za zřizovatele paní 
Mgr. Zuzanu Dvořákovou a Ing. Aleše Jiroutka za členy 
Školské rady při Základní škole Heřmanův Městec, okres 
Chrudim a paní Mgr. Zuzanu Dvořákovou za členku 
Školské rady při Speciální základní škole Heřmanův 
Městec, Heřmanův Městec, okres Chrudim,

usnesením č. R/2022/394 bere na vědomí přerušení 
provozu Mateřské školy Jiráskova, Jiráskova 842, Heř-
manův Městec o vánočních prázdninách v termínu od 
23. 12. 2022 do 2. 1. 2023,
usnesením č. R/2022/395 schvaluje převedení ne-
rozděleného zisku předcházejících účetních období 
(synt.účet 432) do rezervního fondu a žádost o čerpá-
ní rezervního fondu ve výši 94.888 Kč u MŠ Jonášova,
usnesením č. R/2022/396 bere na vědomí zahájení 
konání veřejné sbírky pro Domov pro seniory H.  Městec,
usnesením č. R/2022/397 schvaluje udělení mimo-
řádných odměn ředitelům příspěvkových organizací 
za druhé pololetí roku 2022 dle připojeného návrhu,
usnesením č. R/2022/398 schvaluje Program zasedá-
ní zastupitelstva města dne 12. 12. 2022,
usnesením č. R/2022/399 schvaluje připravit Dodatek 
se smlouvě o dílo na terminál, prověřit u projektanta 
možnost náhrady vyprojektovaného tepelného čer-
padla na terminálu za jiný typ, připravit materiál k za-
hájení provozu terminálu, požádat o vydání územního 
rozhodnutí na lokalitu Travní cesta a prověřit kapacitu 
parkování u budovy městského úřadu. Schvaluje pře-
sun vybudování dětského hřiště u fotbalového stadionu 
(schváleno v rámci participativního rozpočtu) do vnit-
robloku Sokolská – Jiráskova a prověřit platnost usnesení 
RM č. 33/2012. Schvaluje jednat o podmínkách členství 
města v DSO Heřmanoměstecko, připravit zahájení pro-
jektové přípravy pro vybavení fotovoltaikou na obecních 
budovách, zachování participativního rozpočtu, s tím, 
že konečné rozhodnutí náleží radě města a komisi kon-
cepce rozvoje města. Souhlasí s obsazením osadních 
výborů a jejich předložení na zasedání zastupitelstva 
města a zachování obsazení komisí rady města bez dal-
šího doplnění. Schvaluje příspěvek z kapitoly rezerva 
rady města ve výši 5.000 Kč Sportovní unii Chrudimska, 
z.s., IČO 67438393, na pořádání XVI. krajské olympiády 
dětí a mládeže. Bere na vědomí nabídku společnosti 
JMPS, s. r. o., Pardubice s tím, že nebude využita.

Rada města Heřmanův Městec na svém jednání 
dne 29. 11. 2022
usnesením č. R/2022/400 doporučuje ke schválení 
OZV o místním poplatku za obecní systém odpado-
vého hospodářství,
usnesením č. R/2022/401 schvaluje uzavření smlou-
vy o dílo č. 2022/134 se společností Uno Society, s. r. o., 
IČO 07857942, na zpracování žádosti na pořízení nízko-
emisního vozidla s hybridním pohonem pro sociální 
služby v Heřmanově Městci,
usnesením č. R/2022/402 doporučuje ustanovení 
Osadního výboru pro Konopáč Zastupitelstva města 
Heřmanův Městec s 8 členy, doporučuje za předsedu 
Osadního výboru pro Konopáč Zastupitelstva města 
Heřmanův Městec Alenu Novotnou, doporučuje za 
členy Osadního výboru pro Konopáč Zastupitelstva 
města Heřmanův Městec Zdeňka Bulíčka, Miloše Čer-
novského, Miloslavu Klimprovou, Emericha Maláta ml., 
Libora Nováčka, Martina Radila,
usnesením č. R/2022/403 doporučuje ustanovení 
Osadního výboru pro Chotěnice a Radlín Zastupitel-
stva města Heřmanův Městec s 8 členy, doporučuje za 
předsedu Osadního výboru pro Chotěnice a Radlín Za-
stupitelstva města Heřmanův Městec Radka Lenocha, 
doporučuje za členy Osadního výboru pro Chotěnice 
a Radlín Zastupitelstva města Heřmanův Městec Pavla 
Handlíře, Romana Bröckla, Lukáše Semráda, Stanislava 
Poskočila, Pavla Ješinu, Petra Klubala,
usnesením č. R/2022/404 schvaluje úpravu platové-
ho výměru (příplatku za vedení) platného od 1. 12. 2022 
pro: ředitelku MŠ Jonášova Heřmanův Městec Bc. Ivanu 
Benešovou, ředitelku MŠ Jiráskova Heřmanův Městec 
Mgr. Irmu Celundovou,
usnesením č. R/2022/405 ruší usnesení rady města 
č. R/2022/398 ze dne 22. 11. 2022 – Program zasedání 
zastupitelstva města dne 12. 12. 2022, z důvodu změny 
termínu a schvaluje stejný Program zasedání zastupi-
telstva města dne 19. 12. 2022,
usnesením č. R/2022/406 doporučuje návrh rozpoč-
tu města a vedlejšího hospodářství na rok 2023 a do-
poručuje předložené rozpočtové opatření ZM/2022/04 

ke schválení zastupitelstvu města,

usnesením č. R/2022/407 schvaluje Obchodní pod-
mínky dohodce pro obchodování eektřiny a plynu na 
ČMKB.

Rada města Heřmanův Městec na svém jednání 
dne 06. 12. 2022
usnesením č. R/2022/408 bere na vědomí předlože-
nou kontrolu usnesení za období od 22. 11. 2022 do 
6. 12. 2022 a schvaluje prodloužení termínu pro spl-
nění usnesení č. R/2022/112 – "Parcitipativní rozpočet 
2022 – vyhodnocení" do 30. 6. 2023,

usnesením č. R/2022/409 ruší v části usnesení 
R/2022/367, R/2022/368, R/2022/369, R/2022/371 
a R/2022/372 vždy odstavec III, kterým schvaluje vy-
plácení odměn za práci v komisi od 1. 1. 2023,

usnesením č. R/2022/410 doporučuje bezúplatný 
převod pozemku parcelní číslo 1528/10 v k.ú. Heřma-
nův Městec od Státního pozemkového úřadu, Husinec-
ká 1024/11a, Žižkov, 13000 Praha 3,

usnesením č. R/2022/411 doporučuje podání žádosti 
o bezúplatný převod částí pozemku č. parc. 589/1 v k.ú. 
Chotěnice na Pardubický kraj, Komenského nám.125, 
Pardubice IČO:70892822, prostřednictvím Správy 
a údržby silnic Pardubického kraje, Doubravice 98, 
Pardubice, pracoviště Chrudim, Tovární 1150,

usnesením č. R/2022/412 schvaluje předloženou 
Smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného bře-
mene a dohodu o umístění stavby č. IV-12-2022490/
SOBS VB/2 mezi Městem H. Městec a společností ČEZ 
Distribuce, a. s. IČ 24729035. Ukládá zajistit podepsání 
Smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení věcného břeme-
ne a dohody o umístění stavby č. IV-12-2022490/SOBS 
VB/2 se společností ČEZ Distribuce, a. s. IČ 24729035,

usnesením č. R/2022/413 neschvaluje uzavření do-
datku č. 3 ke smlouvě o dílo č. MěÚHM/11407/2021 se 
společností Gardenline, s. r. o. IČO 27263827 na realizaci 
stavby Autobusový terminál Heřmanův Městec,

usnesením č. R/2022/414 schvaluje uzavření "Dodat-
ku č. 2" ke Smlouvě o převzetí a uložení biologického 
odpadu s firmou Družstvo Agricola Bylany, se sídlem 
Lány 97, 537 01 Chrudim, IČ: 00124397.,

usnesením č. R/2022/415 bere na vědomí informaci 
o jednání s p. Perným, zplnomocněným zástupcem 
majitelů pozemků k.ú. Kostelec u HM a nedoporuču-
je vzhledem k finanční situaci rozpočtu i s výhledem 
do let budoucích uzavřít smlouvu o smlouvě budoucí 
na odkup pozemků v k.ú. Kostelec u HM za účelem 
vybudování suchého poldru, doporučuje v případě 
neočekávaných příjmů možnost odkupu přehodnotit,

usnesením č. R/2022/416 schvaluje proplacení 
uhrazených faktur za likvidaci vzniklé škody na ma-
jetku (vandalismus) ze dne 25. 7. 2022 – Základní škole 
Heřmanův Městec, náměstí Míru 1, 538 03 H. Městec,

usnesením č. R/2022/417 bere na vědomí Proto-
kol o výsledku veřejnosprávní kontroly za období od 
1. 1. 2022 do 30. 6. 2022 u příspěvkové organizace Spe-
ciální základní škola Heřmanův Městec,

usnesením č. R/2022/418 bere na vědomí rezignaci 
Mgr. Marty Pleskotové na funkci člena Školské rady ZŠ 
Heřmanův Městec, náměstí Míru 1, 538 01 Heřmanův 
Městec ke dni 31. 12. 2022,

usnesením č. R/2022/419 schvaluje přijetí daru televi-
zor zn. JVC v hodnotě 1.000 Kč Domovem pro seniory 
Heřmanův Městec,

usnesením č. R/2022/420 schvaluje úpravu finanční-
ho vztahu (bod 4 – celkové mzdové náklady) pro rok 
2022 – úprava č. 2, příspěvkové organizace SPOKUL 
HM, p. o.,
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Ohlédnutí za rokem 2022
V úvodu roku 2023 nabízím stručné shrnutí činnosti městského úřadu v roce 2022.

Správa městského hřbitova Heřmanův 
Městec upozorňuje
Upozorňujeme nájemce hrobových míst na povinnost oznamovat na Městský úřad Heř-
manův Městec veškeré změny související s pronájmem hrobových míst, a to zejména 
kopání hrobu, ukládání rakve do hrobu, uložení nebo vyzvednutí urny a exhumaci ostatků 
hrobu nebo hrobky. Výše uvedené úkony mohou nájemci hlásit na tel.: 464 603 509 nebo 
e -mail: adela.andrlova@mesto -hm.cz. Dále oznamujeme občanům města, že v případě 
jakýchkoliv dotazů, připomínek nebo žádostí týkajících se provozu městského hřbitova 
se mohou rovněž obracet na e -mail: meu@mesto -hm.cz.

Helena Tichá, Odbor finanční

Městská knihovna 
v Heřm. Městci – uzavření

Vážení čtenáři, v pátek 13. ledna 
a 27. ledna 2023 bude knihovna 
z provozních důvodů uzavřena.

Mimořádně bude otevřena ve čtvrtek 
12. ledna a 26. ledna od 9.00–15.00, pole-
dní pauza 11.00–11. 30. Omlouváme se za 
vzniklé komplikace.
Těšíme se na Vaši návštěvu.

Lenka Jablečníková, Jana Šmídová

Kašna, studna, 
rybníček – II. díl
Jsem opravdu rád, že František Pleskot se 
stal opět občanem Heřmanova Městce. 
Neobčané jsou cizinci. Děkuji mu za hez-
ký článek o historii. Všichni víme, že občan 
František Pleskot je studnicí informací, kte-
rou bychom si měli hýčkat, naslouchat mu 
a jeho výpovědi minimálně zaznamenávat 
pro příští generace. Pamětníci nám bohu-
žel odcházejí a vzpomínky upadají v zapo-
mnění. Lahvička červeného vína v ateliéru 
se Zdeňkem Sigmundem, šachová partie 
s nezbytným viržinkem Josefa Procházky 
v areálu bývalé TESLY v Pardubicích s Fran-
tou Zálabou, cesty za umělci s Josefem 
Horákem, donátorem naší galerie, čaj o třetí 
s paní Macnerovou, družkou Willy Horného, 
nebo posezení v ateliéru s Liborem Krejca-
rem a odhalení pamětní desky Magorovi 
v EDENU, kdy byl sál plný mániček z celé 
republiky, Vám z paměti nikdo nevymaže.

Buďme hrdí na historii našeho města, naše 
rodáky, chovejme se tak, ať jsou příští gene-
race hrdé na nás.

Díky kvalitnímu materiálu, z kterého je stud-
na zhotovena, jsou jednotlivé díly studny 
v dobré kondici. Je na nás, občanech Heř-
manova Městce, zda dokážeme najít místo, 
pro její reinstalaci.

Aleš Jiroutek, starosta města

Největší personální změnu přinesly komu-
nální volby, jejichž výsledkem byla výměna 
na pozici starosty a místostarosty. Ale došlo 
i k dalším změnám, a to na sociálním odboru 
z důvodu nástupu paní kolegyně na mateř-
skou dovolenou. Dále po odchodu zaměst-
nankyně do důchodu nastoupila nová paní 
uklízečka a ke změně došlo i na finančním 
odboru. Rovněž hospodaření v městských 
lesích dostalo novou posilu.

Samostatnou kapitolou je správa městských 
hřbitovů. Veškerá evidence související s hrobo-
vými místy je nyní soustředěna na městském 
úřadě, paní kolegyně komunikuje se zájemci 
o hrobová místa, doprovodí je na prohlídce 
a při výběru tohoto místa. Na základě nove-
lizace Řádu městského pohřebiště město 
garantuje všechny služby jako doposud, jedi-
nou výjimkou je vykopání hrobu. Tuto službu 
zajišťují všechny okolní pohřební služby i další 
subjekty, na které jsou na úřadě k dispozici 
kontakty. Úklid a údržba hřbitova jsou zajiště-
ny pracovníky technické skupiny, každý den je 
provedena kontrola čistoty zdejšího WC, stavu 
prostranství kolem kontejnerů na ukládání od-
padů a dopuštění vody do bazénu určeného 
pro zalévání. Městská policie průběžně hřbitov 
navštěvuje a kontrolní výbor prověřil dodržo-
vání Řádu pohřebiště. Stávající situaci vedení 
města považuje za stabilizovanou.

Nedílnou součástí údržby města je i pro-
gram veřejně prospěšných prací, a tak od 

jara technickou skupinu postupně doplnili 
pracovníci v režimu veřejně prospěšných 
prací. Díky technické skupině a pracovní-
kům v režimu VPP je město uklizené a pří-
jemné prostředí svědčí obyvatelům i ná-
vštěvníkům města.

Ráda bych připomněla i některé další sku-
tečnosti. Místní knihovna byla vyplavena 
po technické závadě na sociálním zařízení, 
a tak byla nějaký čas mimo provoz, muselo 
být vymalováno, vyměněn některý nábytek 
a odepsáno několik knih. Poděkování pat-
ří kolegyním knihovnicím i paní uklízečce, 
zmíněné škody pokrylo pojištění. Vyzdvih-
la bych i práci pečovatelské služby, neboť 
stále stoupá počet zájemců o jejich služby. 
Vysoutěžena byla staronová společnost za-
jišťující svoz a likvidaci odpadů, čekají nás 
změny i v této oblasti, aby město vyhově-
lo nové legislativě. Jako každoročně život 
města zpestřila tradiční pouť a městské 
slavnosti – i za nimi je práce našich kolegů 
a kolegyň.

Na závěr bych chtěla poděkovat za spolu-
práci svým kolegům a kolegyním, členům 
zastupitelstva, výborů i komisí. Jim i všem 
občanům našeho města přeji mnoho zdraví 
a spokojenosti do nového roku. Těším se na 
další setkání a spolupráci.

Ivana Jankovská, tajemnice úřadu

usnesením č. R/2022/421 schvaluje uzavření servis-
ní smlouvy na nákup HW, SW a instalaci serverového 
řešení - mezi městem Heřmanův Městec a společností 
KAISER DATA, s. r. o.,
usnesením č. R/2022/422 schvaluje název autobu-
sové zastávky v místě terminálu "Heřmanův Městec, 
nádraží",
usnesením č. R/2022/423 schvaluje výpověď Smlou-
vy o poskytování služby se společností JRK Česká re-
publika, s. r. o., IČO 24853640 ke dni 31. 3. 2023.

Rada města Heřmanův Městec na svém jednání 
dne 13. 12. 2022
usnesením č. R/2022/424 bere na vědomí informace 
o aktuálním stavu prováděného díla stavby terminálu 
a nastínění možných řešení dalšího postupu se zho-
tovitelem.
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Harmonogram svozu odpadu Heřmanův Městec 2023
Sběrné nádoby 
na SKO

četnost 
vývozu svážený úsek poznámka

110 l / 120 l 1× 
za dva týdny

Pravá část města ze směru z Čáslavi na Chrudim a Konopáč čtvrtek/ lichý týden

Levá část města ze směru z Čáslavi na Chrudim včetně obou stran 
hlavní silnice středa / lichý týden

Nová Doubrava, Nový Dvůr, Chotěnice, Radlín středa / sudý týden

240 l 1× 
za dva týdny

Pravá část města ze směru z Čáslavi na Chrudim a Konopáč čtvrtek / lichý týden

Levá část města ze směru z Čáslavi na Chrudim včetně obou stran 
hlavní silnice středa / lichý týden

Nová Doubrava, Nový Dvůr, Chotěnice, Radlín středa / sudý týden

1100 l 1× týdně

Pravá část města ze směru z Čáslavi na Chrudim a Konopáč čtvrtek / lichý týden; 
středa / sudý týden

Levá část města ze směru z Čáslavi na Chrudim včetně obou stran 
hlavní silnice středa 1× za 2 týdny

Nová Doubrava, Nový Dvůr, Chotěnice, Radlín středa / sudý týden

Sběrné nádoby na 
separované odpady

četnost 
vývozu svážený úsek poznámka

SEPARAČNÍ STÁNÍ

PAPÍR 1100 l 1× za týden

celé 
svážené 
území

středa

PLAST 1100 l 1× za týden pondělí

SKLO 1100 l 1× za dva týdny úterý / lichý týden

KOVY 1100 l 1× 8 týdnů úterý (31. 1. ; 28. 3. ; 23. 5. ; 18. 7. ; 12. 9. ; 7. 11. ;)

NÁDOBY U RODINNÝCH A BYTOVÝCH DOMŮ

PAPÍR (RD) 120 l 1× za 4 týdny

celé 
svážené 
území

úterý 
(17. 1. ; 14. 2. ; 14. 3. ; 11. 4. ; 9. 5. ; 6. 6. ; 4. 7. ; 1. 8. ; 29. 8. ; 26. 9. ; 
24. 10. ; 21. 11. ; 19. 12.)

PAPÍR (BD) 240 l 1× za 1 týden středa

PLAST (RD) 120 l 1× za 2 týdny

pondělí 
(9. 1. ; 23. 1. ; 6. 2. ; 20. 2. ; 6. 3. ; 20. 3. ; 3. 4. ; 17. 4. ; 1. 5. ; 15. 5. ; 
29. 5. ; 12. 6. ; 26. 6. ; 10. 7. ; 24. 7. ; 7. 8. ; 21. 8. ; 4. 9. ; 18. 9. ; 2. 10. ; 
16. 10. ; 30. 10. ; 13. 11. ; 27. 11. ; 11. 12. ; 25. 12.)

PLAST (BD) 240 l 1× za 1 týden pondělí

BIO 120 l 1× za 2 týdny

čtvrtek 
(9. 3. ; 23. 3. ; 6. 4. ; 20. 4. ; 4. 5. ; 18. 5. ; 1. 6. ; 15. 6. ; 29. 6. ; 13. 7. ; 
27. 7. ; 10. 8. ; 24. 8. ; 7. 9. ; 21. 9. ; 5. 10. ; 19.10; 2. 11. ; 16. 11. ; 
30. 11. ; 14. 12. ; 28. 12.)

BIO 240 l 1× za 2 týdny

čtvrtek 
(9. 3. ; 23. 3. ; 6. 4. ; 20. 4. ; 4. 5. ; 18. 5. ; 1. 6. ; 15. 6. ; 29. 6. ; 13. 7. ; 
27. 7. ; 10. 8. ; 24. 8. ; 7. 9. ; 21. 9. ; 5. 10. ; 19.10; 2. 11. ; 16. 11. ; 
30. 11. ; 14. 12. ; 28. 12.)

ARCHITEKT MĚSTA

• pondělí 9. 1. od 14.00 do 16.00
• pondělí 23. 1. od 14.00 do 16.00

Na základě schválené OZV o místním poplatku za obecní systém 
odpadového hospodářství zastupitelstvem,  byl zvýšen poplatek na 
částku 900 Kč/poplatník, zároveň zavedena úleva ve výši 50 % pro 
děti do 3 let. Více podrobností bude v dalším čísle Leknínu, kde bude 
podrobně zdůvodněno navýšení poplatku.

Zuzana Dvořáková, místostarostka

RADA MĚSTA

• úterý 17. 1.
• úterý 31. 1.
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Poděkování za vánoční jarmark v Mateřské škole Jonášova

Dům dětí a mládeže Heřmanův Městec a konec roku

Po dlouhé covidové absenci obyčejně 
neobyčejných vánočních setkávání jsme 
opět měli tu milou příležitost prožít hezké 
okamžiky na vánočním jarmarku, který se 
uskutečnil 29. listopadu 2022 v prostorách 
Mateřské školy Jonášova. Byla to příležitost 
nejenom nasát vánoční atmosféru plnými 
doušky a kochat se všemi těmi ručně dě-
lanými výrobky, ale zároveň i koupí těchto 
výrobků přispět na dobrou věc pro naše 
děti ve školce. Takové krásné vánoční all-
-inclusive. Celou tu příjemnou a osobní at-
mosféru dokreslovaly vánoční koledy, které 
nám zvěstovaly pravou podstatu Vánoc.

Vánoční nápadník
Každý rok u nás pořádáme tvoření pro děti 
z 1. stupně základní školy. Tento rok jsme 
děti potěšili andílkem z macrame. Macrame 
je technika, při které se ze šňůry splétají uzly 
bez pomocí jehlic a háčků. Děti z 1. a 2. třídy 
dostaly provázky nastříhané. Děti od 3. třídy 
si provázky musely naměřit a stříhat. Naštěs-
tí je maličká matematika a geometrie ne-
rozhodila a všichni si s měřením za pomoci 
pravítka poradili. Andílka si děti rozčesaly 
a nakonec zalakovaly lakem. Technika výro-
by je velice jednoduchá a o to větší máme 
radost, že z toho vyšel tak krásný andílek, 
kterého si děti mohou pověsit na stromeček 
nebo někomu darovat pro štěstí.

Chtěla bych tímto velmi poděkovat celému 
týmu mateřské školy za přípravu a organiza-
ci vánočního jarmarku a v neposlední řadě 
i našim dětem, které se s vervou jim vlastní 
také zapojily do výroby. Jejich malé ručičky 
touto cestou udělaly velkou radost pod ne-
jedním vánočním stromečkem.

Děkuji a přeji celé Mateřské škole Jonášova 
v novém roce všechno jen to dobré a pev-
né zdraví všem.

Petra Jeřábková

Po stopách Ježíška
Ukončili jsme QRkódovou hru. Všechny 
účastníky, kteří splnili podmínky soutěže, 
jsme po slosování obdarovali rodinnou 
hrou. Děkujeme za pěkné odezvy na tuto 
již tradičně předvánoční hru, díky vám víme, 
že naše hry vás i vaše děti baví.

Krabice od bot
Už několikátým rokem se zapojujeme do akce 
Krabice od bot. Je to předvánoční akce, která 
má za cíl potěšit děti z chudších rodin. Minulý 
rok jsme poslali balíček s dárečky pro maminku 
z azylového domu. Letos s našimi pedagogy 
přispíváme na celou rodinu. Děkujeme Cuk-
rárně Levandule, která i letos byla sběrným 
místem pro tuto krásnou charitativní akci.

Rádi bychom tu poděkovali všem našim 
vedoucím, kteří u nás vedou kroužky pro 
vaše děti. Děkujeme i našim pracovníkům 
v DDM za celoroční práci a těšíme se na plá-
nování táborů, které pro vás už začátkem 
roku spustíme.

Tento krátký článek měl být reakcí na to, že se 
Rada města rozhodla nezřídit komisi pro vý-
chovu a vzdělávání. Rozhodnutí rady jsem po-
važoval za natolik závažné, že jsem obratem 
požádal o schůzku s panem starostou Jirout-
kem. Musím se přiznat, že k mému milému 
překvapení si na mě pan starosta hned druhý 
den našel čas. Na schůzce mě informoval, že 
KDU -ČSL jako jediná strana v zastupitelstvu 
(!) někoho nominovala do zmíněné komise. 
Důvody bývalých členů se znovu neucházet 
o členství v komisi pominu, nicméně moje 
neutuchající přesvědčení o důležitosti po-

radního orgánu ve věci školství jsem panu 
starostovi prezentoval. Jako ředitel základní 
umělecké školy s kapacitou 1200 žáků a 55 
zaměstnanců silně vnímám potřebu kvalit-
ní spolupráce mezi zřizovateli a řediteli škol. 
Jsem přesvědčen, že zřizovatel by měl mít jas-
nou rámcovou vizi o tom, jak mají vypadat jím 
zřizované školy, má mít svou strategii pro škol-
ství a má být v intenzivním kontaktu s řediteli. 
Takto jsem si také představoval budoucí práci 
komise. K mé velké radosti jsem na toto téma 
vedl s panem starostou živou diskuzi, která se 
rozvinula v příslib, že pokud najdeme dostatek 

schopných lidí s podobným vnímáním důle-
žitosti problematiky školství, vznik komise pro 
výchovu a vzdělávání je stále na stole! Věřím, 
že tato započatá cesta spolupráce bude 
úspěšná a městu poskytne mnoho podnětů 
a v ideálním případě i strategii vzdělávání na 
příští léta. Vždyť co je důležitější pro budouc-
nost (nejen našeho města), než komplexně 
vzdělaní, demokraticky smýšlející občané. 
Držme si palce!

Jiří Kabát M.Mus. – kandidát KDU ‑ČSL na 
předsedu komise pro výchovu a vzdělávání

Jaký výhled čeká naše heřmanoměstecké školství?

Kolektiv zaměstnanců DDM
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… a přece přijel!
Rozzářené a napnuté děti, zda přijede pro 
jejich přání, spokojení rodiče při vánočním 
punči a skvělý hudební doprovod. To byla 
druhá adventní neděle v prostorách zámec-
kého parku. Tentokrát byli posláni andělé 
pro přání od dětí a hned dva. Zkušený a za-
čátečník. Děti se mohly vydat na andělskou 
cestu, svézt se koňským povozem a zahřát 
se čajem nebo při tanci.

Věříme, že přání byla doručena a také splně-
na. Krásná a pravidelná předvánoční akce.

Za spolek Živé město mi dovolte popřát nám 
všem hodně a hodně zdraví do roku nového, 
více úsměvů a méně zloby mezi lidmi. Ať je 
rok 2023 novou nadějí pro všechny.

Michaela Dyčková

Jen pár slov…
Jako již několik let patří k navození vánoční po-
hody v našem městě koncert zvaný VÁNOČ-
NÍ MASAKR. Jsem nejspíše starý, nekulturní 
barbar, který ničemu nerozumí, ani hudbě. 
Stydím se za nedostatek vzdělání v tomto 
oboru. Mnohem víc se stydím za takto na-
zvanou akci. Ve chvílích, kdy si většina lidí uží-
vá klidu, radosti a čerpání sil do dalšího času, 
tak v mém milovaném městě je skupina ob-
čanů schopna pořádat něco s tak idiotským 
názvem. Vánoční masakr. Ani jako příznivec 
všelijakých absurdit nemohu tuto akci přejít 
mlčením.

Masakr m /franc./ hromadné vraždění, krve-
prolití, hromadná poprava, pobíjení lidí. Tolik 
Slovník cizích slov SPN Praha 1966. Stačí?

Praktické ukázky lze vidět na všech televizních 
kanálech, jak je prakticky předvádí několik 
stovek kilometrů východně od naší země 
prohnaný zlovolný skřet. Jistě je se zalíbením 
sledujete.

Nepředpokládám, že by účinkující věnovali 
vybrané vstupné na podporu slovanské zemi 
vyhlazované jejich slovanskými bratry. Nedá-
vejte jim zbraně! Bude mír! Gówno!

Pokud ano, rád vezmu svá slova zpět a omlu-
vím se. Do té doby se hanbím za své spolu- 
občany.

PS: Ještě někdo chce vědět, proč se vyhlašuji 
za neobčana?

Do nastávajícího roku přeji zdraví, štěstí, spo-
kojenost a více zdravého rozumu.

Neobčan franta

Poděkování dárcům

Kdo si hraje, nezlobí
Ve středu 14. 12. mohli všichni, kteří si rádi hrají, strávit u nás ve škole klidné 
a pohodové odpoledne ve společnosti různých deskových her.

Veřejná sbírka Domova pro seniory 
Heřmanův Městec Platná od 1. 11. 2022 
na dobu neurčitou.

Účel určení: pořízení pomůcek pro 
aktivizaci uživatelů služby, pokry-
tí nákladů na kulturní a společenské 
akce pořádané pro uživatele domova. 
Způsob provádění sbírky: sbírková po-
kladna v DPS Heřmanův Městec.

Transparentní účet: 
123-8469960267/0100 KB pobočka Chrudim

byly unikátní hry žáků z volitelného před-
mětu Čísel se nebojíme. A i když měly své 
malé mušky, byly největším tahákem akce.

Celé odpoledne se hrálo se zápalem, ale 
v přátelské atmosféře. A aby hráčům nedo-
šly síly, bylo pro ně připraveno i občerstvení. 
Nakonec jsme všichni odcházeli spokojeni 
a svátečně naladěni.

Veselé Vánoce.

Hana Dostálová a Romana Heřmanská

Vedení Domova pro seniory Heřmanův 
Městec U Bažantnice děkuje všem dárcům, 
kteří přispěli na transparentní sbírkový účet, 
jehož výtěžek poslouží k pořízení pomůcek 
pro aktivizaci uživatelů služby a k pokrytí 
nákladů na kulturní a společenské akce po-
řádané pro uživatele domova. Vašich darů si 
moc vážíme, protože díky nim budou moci 
klienti svůj volný čas příjemně využít.

Kolektiv vedení Domova pro seniory
Heřmanův Městec

Předvánoční čas je plný spěchu a stresu. Pro-
to jsme chtěly herním odpolednem žákům, 
jejich rodičům i našim kolegům připravit ale-
spoň jedno odpoledne, které je určené jen 
zábavě, kamarádům a příjemné atmosféře.

K dispozici bylo nespočet her různého 
zaměření pro všechny věkové kategorie. 
Od pexesa, černého Petra, přes různé hla-
volamy, vědomostní hry AZ kvíz či Česko. 
Logické hry zastupoval Logik nebo Quat-
ro. Nechyběly ani strategické hry Osadníci 
z Catanu. A další a další. Třešničkou na dortu 

Vánoční dílnička
V rámci rozsvícení vánočního stromku jsme 
v Pohůdce organizovali vánoční dílničku. 
Děti i dospělí zdobili šišky a perníčky, tvo-
řili papírové čerty, andělíčky a stromečky, 
vyráběli svícny, vystřihovali hvězdy. Moc 
nás potěšilo, že se naše akce setkala s klad-
ným ohlasem. Děkujeme všem účastníkům 
a těšíme se na další tvoření, tentokrát veli-
konoční.

Za Patrioty Alena Stránská

cid:BCFF7A91-
F88C-4E63-8347-
D73FDE4F6EA9
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Bude nám 80 – Speciální základní škola Heřmanův Městec
U příležitosti radostného setkání rodin a přátel školy na vánoční besídce v adventním čase očekávání příchodu 
Ježíška byly také k nahlédnutí školní kroniky. Prozradily nám jedno pečlivě uchované tajemství. Je jím blížící se 
80leté výročí vzniku této školy, která staví svoji výuku a práci na speciálních a praktických principech. Ohlédnutí 
za naším letošním působením nám všem přineslo uspokojení z činorodosti a radost ze spolupráce, a to nejen 
s našimi milými rodinami, ale i s mnohými odborníky a organizacemi.

Dne 5. 10. 2022 jsme opět využili pozvání ČZS 
Heřmanův Městec do zdejší moštárny, kde 
byli žáci přítomni praktické ukázce moštová-
ní jablek s výkladem a ochutnávkou moštu. 
V zasedací místnosti byl pro nás připraven 
minikvíz poznávání zeleniny. Tato aktivita je 
naším oblíbeným podzimním milníkem a její 
pravidelnost přispívá k poznávání způsobu 
moštování i spolkového života města.

Kromě návštěvy farmy Apolenka, kde žáci 
pozorují specifika chovu zvířat a užívají si 
hipoterapeutických vyjížděk, jsme se snažili 
rozvinout naše přírodovědné znalosti ten-
tokrát návštěvou edukativního divadelního 
představení Já Baryk, které nám z Pardubic 
do Kina Mír přivezlo úspěšné Tý brďo di-
vadlo. Adaptace této známé večerníčko-
vé předlohy Františka Nepila byla pojata 
moderní interaktivní formou tak, aby bylo 
představení přitažlivé pro dnešní náročné 
dětské diváky a zároveň jim přineslo mno-
ho zajímavých přírodopisných informací. 
15. 11. jsme s žáky navštívili Východočes-
kou galerii – Dům U Jonáše v Pardubicích, 
kde pro nás byla připravena výtvarná dílna 
tisku. Na základě inspirace na téma krajina 
a les z výstavy ob-
razů Ivo Křena žáci 
tvořili a následně 
tiskli z linorytové 
a z papírové matri-
ce na připravených 
lisech. Hotové práce 
jsou opravdu vyda-
řené, většina žáků 
se s touto techni-
kou setkala poprvé 
v životě. Milý perso-

nál VČG měl vše profesionálně připravené 
a určitě se rádi do Domu U Jonáše vrátíme.

30. 11. se žáci z devátého, osmého a sedmé-
ho ročníku naší školy účastnili projektového 
dne v odborném učilišti v Chroustovicích. 
Zde na žáky čekalo 5 stanovišť – kovo, gas-
tro, služby, zahrada a stavba, na kterých 
byli seznámeni hned s několika řemesl-
nými obory. Celkem se žáci seznámili se 
17 učebními obory. Mohli na každém sta-
novišti vyzkoušet různé řemeslné postupy 
a zakusit tak, co který obor obnáší. Každý 
žák si mohl odnést to, co vyrobil, uvařil nebo 
si vyzkoušel ovládat velké stroje.

2. prosince se v naší škole uskutečnil projek-
tový den s názvem Třídíme odpad. Cílem 
bylo hravou formou dovést děti ke třídění 
odpadů takovým způsobem, aby se stalo 
automatickou součástí jejich každodenního 
života nejen ve škole, ale také doma. Díky 
navázání spolupráce s firmou Eko -kom, kte-
rá nám přispěla svými prostředky ve formě 
tašek a odpadkových košů na třídění do tříd, 
byl celý projekt velkým přínosem nejen pro 
školu a naše žáky.

V období mikulášské nadílky si nejmladší 
žáci připravili nevšední dramatizaci. Roz-
hodli jsme se, že letos vynecháme rachtání 
řetězy a děsivé pytle na odnášení dětí do 
pekla. Namísto nich jsme přizvali například 
svatého Martina nebo sněhovou královnu, 
ale na svatého Mikuláše jsme samozřejmě 
nezapomněli.

Plánovaný výlet do Prahy 14. 12. se vydařil 
znamenitě. Jízda vlakem byla pro mnohé 

žáky výjimečnou událostí. Na Staroměst-
ském náměstí jsme si prošli vánoční trhy 
a pokračovali pěšky do Valdštejnské jíz-
dárny k hlavnímu cíli naší výpravy: Výstava 
Mucha – rodinná sbírka. Nádherné obrazy 
nás velice okouzlily a inspirovaly. Cestou 
zpět k vlaku jsme vystoupali Zámeckými 
schody až k Pražskému hradu a přešli jsme 
také Karlův most. Užili jsme si i cestování 
metrem. Doslova každá minuta výletu byla 
využita k poznávání a překypovala zážitky.

Období adventu je tradičně plné návštěv, 
zpívání, pečení a předvánočních příprav. 
Letos jsme s našimi žáky navštívili Domov 
pro seniory Heřmanův Městec, kde jsme 
v nově rekonstruovaném prostředí před-
vedli zkrácenou verzi našeho celoškolního 
představení. Žáci vtipně glosovali běžné si-
tuace, které může rodina zažívat na Štědrý 
den. Celé pásmo bylo propojeno několika 
národními písněmi a nechyběly ani kole-
dy. Děti klientům domova osobně předa-
ly vlastnoručně vyrobená vánoční přání 
a popřály jim hodně zdraví a pohody do 
nadcházejícího období. Tradiční Vánoční 
výstava prací žáků při příležitosti rozsvěcení 
vánočního stromu se vydařila a těm z Vás, 
kteří jste ji navštívili, patří náš dík.

Vánoční besídkou, která se konala 16. 12. , 
chtěli žáci a zaměstnanci školy poděkovat 
všem rodičům a přátelům školy a připome-
nout si, že jsme stále tady, jsme si oporou 
a můžeme společně a vědomě přivítat 
a chválit očekávané světlo. Přejeme všem 
obyvatelům Heřmanova Městce, aby jim 
toto světlo naděje a sounáležitosti svítilo 
nejen ve sváteční dny, ale i v celém nad-
cházejícím roce.

Kolektiv SZŠ Heřmanův Městec

cid:BCFF7A91-
F88C-4E63-8347-
D73FDE4F6EA9
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S velikým zájmem si pokaždé 
prohlížím tvé nové a nové 
fotografie plné lidských příběhů. 
To znamená, setkávat se 
s mnoha osobnostmi a nějakým 
způsobem je oslovit, že je budeš 
fotit. Prozradíš nám, jak k tomu 
přistupuješ a jaké jsou reakce?
Příběhy jsou hlavně v ulicích. Hledám je sám, 
neoslovuju lidi, chodím na tělo, širokoúhlým 
objektivem a hledám momenty. Někdy je to 
až nebezpečné, ale je to můj styl a neměnil 
bych. Když fotím cyklus „Lidé na ulici“, hodím 
dotyčnému třeba pár mincí, zkusím zavést 
rozhovor, nezávazně se bavíme a u toho 
cvakám. U reportáží je to jinak. Komunikuji 
s lidmi, usměju se, mrknu. Záměrně navazuji 
kontakt. Rád fotím v domovech důchodců. 
Odcházím pak napůl šťastný, napůl smutný. 
Šťastný za ten zážitek, za vzájemné sdílení 
okamžiku, za radost. Smutný z faktu, že tu 
nikdo nejsme navěky.

Jak jsi s focením začínal a co pro 
tebe fotografie znamená?
Začal jsem fotit v polovině roku 2018. 
Tehdy jsem se zaměřoval jenom na nálezy 
z hledání detektorem. Pak můj kamarád 
Michal Jedlička začal taky fotit a inspiroval 
mě. Začínal jsem na zahradě fotit kytky, 
jablka na větvích, ale chyběli mi lidi. Proto 
jsem začal chodit po ulicích a hledat lidské 

Jan Kočičák Kočí

SERIÁL

Naši sousedé

Amatérský fotograf z Heřmanova 
Městce, který se fotografování věnuje 
od roku 2018. Díky svému talentu 
a výjimečnému vidění světa posbíral 
řadu ocenění. Když se s Jendou 
setkám, náš rozhovor se okamžitě 
zaměří na svět fotografie. O této své 
zálibě mluví Jenda s obrovským 
zápalem a láskou. Jak sám říká - 
„Mým cílem bylo, je a vždy bude, aby 
mnou pořízené fotografie vyvolávaly 
v lidech emoce. Aby lidem dělaly 
radost. Protože pak budu šťastný 
i já“. Od hledání mincí a historických 
artefaktů se posunul k hledání 
světla v lidských očích a jeho styl je 
originální.

Jak vznikla tvá přezdívka Kočičák 
a co si myslíš, že je nejzábavnějším 
na tvém životě?
Od Kočího ke Kočičákovi zas až tak daleká 
cesta není. Mezi hledači (pozn. s detektory 
kovů) mi začali říkat Číčo, Kočko, nakonec 
pak Kočičáku. Už mi to zůstalo. Přezdívku 
jsem si nechal a ta tak trochu přerostla 
v umělecký pseudonym. Měl jsem ale 
originálnější přezdívku. Asi do 20 let mi 
říkali Pípa. Ne že bych třeba pil, ale v 7. třídě 
na lyžáku jsme si pouštěli detektivní film 
s vrahem, jehož jméno bylo Pípa. Měli jsme 
s oním zmíněným kriminálníkem stejný 
účes, husté kudrnaté vlasy, skoro afro, 
a některý z milých a pozorných spolužáků 
si toho všiml. Rád se směju a jsem rád, 
když se smějí i lidi kolem mě. V první řadě 
rodina, kamarádi. Jsem rád, když i já k té 
zábavě přispěju, třeba veselou fotkou nebo 
účesem, který jsem v mládí měl.

Když se řekne domov, co se ti 
vybaví? Kdybys už musel žít 
v jiném státě, kde by to bylo?
Domov je má rodina. Když jsme spolu 
a zdrávi, to úplně stačí. Vracím se domů, 
jsou tam žena, děti a všechno je, jak má 
být. Nad životem v jiném státě jsem 
upřímně nepřemýšlel, ale kdybych si mohl 
vybrat, rád bych žil někde, kde je klid, mír, 
chybí starosti. V ideálním případě, kde se 
třeba nestárne.

emoce, příběhy. Poznávám tak hodně lidí 
a nových situací. Zároveň si čistím hlavu 
a nacházím nové úhly pohledu na život. 
Snažím se ho líp pochopit, pocítit, uchopit.

Tvá práce obdržela mnoho ocenění. 
Které z těchto ocenění si vážíš 
nejvíce a jaký tvůj projekt je 
nejnáročnější?
Mluvíme       -li o rozměrech, moje největší 
fotka byla vystavena na Václaváku v rámci 
projektu Dvě tváře Prahy a měla rozměr 
190×130 cm. Bylo to moc milé, posadil jsem 
se tehdy k ní, dal jsem si kafe, cigárko a říkal 
jsem si, že to snad není možné. Mnohem 
důležitější je ale třeba fotka „Otužilkyně“. 
Dala lidem spoustu radosti nejen jako 
dekorace do interiéru, ale vydražila se navíc 
v charitativním projektu chrudimských 
otužilců a pomohla k nákupu vozíku pro 
postiženou holčičku. To je největší odmě-
na. Nejnáročnější projekt je ten, na kterém 
dlouhodobě pracuji - „Lidé bez domova“. 
Je náročný jak časově, tak i situacemi, ve 
kterých se ocitám.

Neuvažuješ o dráze 
profesionálního fotografa?
Určitě by bylo lepší dělat, co mě doopravdy 
baví. Dokumentární fotograf se ale velmi 
těžko uživí. Dokumentární fotky jsou fotky, 
které dokumentují určité události. Lidé 
je docení až s odstupem času (v mém 
případě „Povodeň“, „Doba roušková“). 
Fotka, kterou si jen vyděláš peníze, pro mě 
osobně nemá smysl, je bez příběhu, jenom 
prázdné obrázky. Focení svateb, rodinné 
statické fotografie, to není tvorba, která by 
mě oslovovala. Moc rád bych jednou fotil 
třeba pro Chrudimsko, Pardubicko nebo 
Hemko, ke kterému mám opravdu silný 
vztah. Rád bych dokumentoval život zde, 
ale to je hodně těžko uchopitelné na plný 
či poloviční úvazek.

I když já fotím většinou krajinky, 
kde používám trochu rozdílnou 

fotografickou techniku 
a postupy, neodpustím 
si otázku, jakou mašinku 
a objektivy používáš?
Ano, tvoje fotky v parku, 
Lichnice, všechna čest a obdiv 
kolegy, opravdu nádherný fotky. 
Moje cesta to ale není. Potřebuji 
lidi a zároveň jsem se prostě 
našel v černobílém vidění 
světa. Barvy mě ruší. Nicméně, 
jak s oblibou říkám, nezáleží 
na foťáku, ale na oku. Začínal 
jsem se základní zrcadlovkou. Když troubíš naplno
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Teď mám bezzrcadlový Canon RP, objektiv 
24 a 16 mm, širokoúhlé pevné objektivy, 
portrétní objektiv. Portréty fotím z blízka 
a když tu fotku chceš, musíš za ní jít. A já to 
tak dělám.

Můžeš nám ve stručnosti 
představit ještě své další záliby 
a koníčky? Vím, že se také věnuješ 
hledáním pomocí detektoru kovů? 
Co je Tvůj nejzajímavější nález, a to 
zejména z okolí našeho města?
Jsem ve Spolku hledačů Pardubicka, 
spolupracujeme také s archeology z VČM 
Pardubice. Mým stěžejním koníčkem je 
ale hlavně rodina. Pak samozřejmě focení, 
hledání s detektorem, rád cvičím, mám ve 
sklepě posilovnu. Rád se bavím. Nejzajíma-
vější, nikoli nejcennější (ačkoli záleží zase na 
úhlu pohledu) byl nález zavíčkované skle-
nice v lese v Paláci. V té sklenici byl ručně 
psaný list, datovaný asi před čtyřiceti lety. 
Dívka psala svému milenci dopis a svěřila 
ho lesu. Já jsem si ho sice přečetl, ale vrátil 
jsem ho zpátky na místo. Kdybych věděl, 
kdo je ta dívka, ten dopis bych jí přinesl 
a třeba by z toho byl i příběh do mých 
fotografií. Z dalších bych jmenoval třeba 

nálezy z doby bronzové, 
kamennou sekeru, ale to jsou 
„jen“ historické artefakty bez 
lidského příběhu.

Nález sklenice v Paláci 
je jako z filmu Vzkaz 
v láhvi s Kevinem 
Costnerem. Ty nálezy 
z doby bronzové, to 
jsou významné objevy. 
Dáš ještě k dobru 
nějakou humornou či 
zajímavou příhodu?

Jednou jsem zakopl o pařez, když jsem 
zrovna měnil objektiv a ten mi zapadl do 
díry v pařezu. Ta díra byla tak hluboká, že 
jsem objektiv ten den vůbec nevydoloval. 
Jsem každopádně „hledač“, a proto jsem 
se vrátil na místo druhý den s patřičným 
vybavením. Se zápalem horníka a spoustou 
zaručených rad od jednoho kamaráda jsem 
byl odhodlaný prokopat se až do Austrálie. 
To se vyplatilo a objektiv jsem nakonec 
skutečně našel.

Jendo, díky za tvůj čas a zajímavý 
rozhovor. Přeji ti klidný nový rok 
2023, spoustu dalších úspěchů, 
pohodu v osobním životě a hlavně 
zdraví. Kdyby tě chtěl někdo 
kontaktovat, kam se může obrátit?
Také přeji všem jen to dobré do nového 
roku, předně pevné zdraví a radost. Velmi 
děkuji všem, kteří mě podporují, v první 
řadě mé rodině a ženě Soně. Můj e -mail 
je jenda.koci@seznam.cz. Fotky pravidel-
ně umísťuji na FB, včetně pozvánek na 
vernisáže a výstavy. Velmi rád bych vás 
všechny pozval na výstavu, která bude 
v srpnu 2023 v galerii Židovský dvojdomek 
u nás, v Heřmanově Městci. Bude to takový 
průřez mými pracemi – „Příběhy lidí z ulice“, 

Jan Kočičák Kočí 
nar. 15. 3. 1976
• Žije celý život v Heřmanově Městci, má 

manželu Soňu, dcery Nelinku a Na‑
tálku. Dalšími členy rodiny jsou čivava 
Keylinka, kocour Simba a další zvířátka

• Mistr výroby ve firmě Kiekert

• Fotografické úspěchy 2020–2021: 
Czech photo – 1. místo Můj život 
v karanténě

 1. místo v Československé Canon soutě‑
ži – Street foto 

 1.místo, absolutní vítěz v roční Nikon 
soutěži

 2× 1. místo v soutěži Fotoaparát.cz.

 podzimní vítěz Fotostart 2020–21

 1. místo v soutěži magazínu Digitální 
foto a několik zveřejnění v dalších číslech

 zveřejnění v zahraničních magazínech 
Eye photo, Street photography, Photo‑
graphers

• Fotografické úspěchy 2022: 
 Magazín Foto video – zveřejnění vítěz‑

né fotky

 Škola perfektní fotografie – 3. místo

 1. místo v Nikon soutěži Portrét

 1. místo Fotoaparat.cz – Masopust

 1. místo ve Fotostart – Dvě tváře Václa‑
váku a 3. místo v celoroční soutěži

• Výstavy: Zachyceno v okamžiku – ga‑
lerie Heřmanův Městec, Dominikánský 
klášter Praha – právě probíhající výstava

• Oceněné a vystavené fotografie: 
Hlídač ‑ vystaveno ve Foto Škoda Pra‑
ha, Když musíš – v Centru Czech photo 
Praha, Hlídač‑ vystaveno Leica Gallery 
Praha, U Holiče a sekáč – vystaveno 
ve Foto Škoda Praha, Kniha a žebrák – 
vystavena na Václavském náměstí 
v Praze, Muž bez domova – NAPA 
bar & Gallery Praha

• Vytváří dlouhodobé projekty Lidé bez 
domova a Lidé z Heřmanova Městce

• Fotí nejen street photo, ale zaměřuje se 
také na sociální dokumenty a reportá‑
že. Spolupracuje s domovy pro seniory, 
účastní se charitativních akcí, dále 
spolupracuje s Chrudimským deníkem 
a Otužilci Chrudimska

• Spolupracuje s archeology ve spolku 
Hledači historie Pardubicka

„Když tváře mluví“, street foto i více témat 
a určitě se bude na co se dívat. Jste 
všichni srdečně zváni. Tobě, Oto, děkuji za 
možnost rozhovoru.

Rozhovor připravil Otakar Volejník

Otužilkyně

Pražský žebrák
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TIC Pohůdka bilancuje
Konec roku je čas, kdy se zamýšlíme nad tím, co nám přinesl rok minulý 
a co bychom rádi očekávali od roku budoucího. I my u nás v Íčku bilancu-
jeme. A při této rekapitulaci vzpomínáme, jaké různé akce u nás proběhly. 
Od výstav obrazů, fotografií, přes různé tvořivé dílny, Den dětí s Klubem 
aktivních seniorů, prodejních výstav výrobků šikovných lidí z okolí.

SPOKUL HM je s Vámi už 7 let
Městská organizace SPOKUL HM, která byla zřízena na začátku roku 2016, Vám přináší nejen kulturní program už 7 let. 
Dovolte tedy malé shrnutí činnosti pro naše město.

Pro žáky zdejší základní školy jsme uspořá-
daly besedy o našem městě a práci v info-
centru, pomáhaly jsme při organizaci kera-
mických trhů, přivítání účastníků Mírového 
běhu, Podzimních slavností nebo třeba 
Rozsvícení vánočního stromu. Aktivně 
jsme podpořily některé dobročinné akce, 
byla u nás umístěna kasička Tříkrálové sbír-
ky, výtěžek z námi pořádaného Blešího trhu 

SPOKUL HM byla jako příspěvková organiza-
ce města zřízena za účelem péče o svěřené 
městské budovy, kterými jsou sokolovna, 
sportovní hala, synagoga, židovská škola 
a židovský dvojdomek. V nedávné době 
k těmto budovám přibyl ještě městem nově 
zakoupený hotel Bílý beránek, ve kterém 
SPOKUL provozuje kino. Do naší činnosti už 
druhým rokem spadá také provoz informač-
ního centra. A v létě provozujeme také letní 
kino v autokempu na Konopáči.

Naše organizace by se dle zřizovací listiny měla 
či mohla zabývat také pořádáním kulturních, 
společenských a sportovních akcí, pořádat 
výstavy, vydávat publikace, zajišťovat činnos-
ti v oblasti podpory turistického ruchu atd. 
Některé zamýšlené činnosti či aktivity dělá-
me pravidelně, jinde máme jistě ještě rezervy 
nebo nám už nezbývají kapacity.

Každý, kdo před rokem 2016 žil v Heřmanově 
Městci, může ale sám porovnat tehdejší stav 
budov a zařízení a ten dnešní. A stejně tak se 
výrazně změnil i obsah, který nám svěřené 
městské budovy dnes nabízejí.

jsme věnovaly na opravu varhan zdejšího 
kostela a staly se tak adoptivním rodičem 
jedné z píšťal. Bylo toho opravdu hodně. 
Ale co nás těší nejvíce, je, že se turistický 
ruch po těžké covidové době začal znovu 
probouzet a turisté si k nám a našim pa-
mátkám a okolním krásám opět nacházejí 
cestu. Snažíme se jim v tom pomoci, účast-
níme se a aktivně zapojujeme do akcí pořá-

Sokolovnu jsme převzali po rekonstrukci 
a zateplení fasády, výměně oken, venkovních 
dveří a vybudování nové kotelny s tepelnými 
čerpadly. Zůstala tu ale stále 90 let stará budo-
va, která neměla vyřešené hydroizolace, ne-
byla v příliš dobrém stavu střešní krytina ani 
elektroinstalace, podlahy atd. Zahrada u so-
kolovny připomínala spíše veřejnou sklád-
ku. I když byl v minulých letech připraven 
projekt na rekonstrukci interiéru, především 
z ekonomických důvodů k ní nejspíš bohu-
žel ani v nejbližších letech nedojde. Podařilo 
se nám ale alespoň opravit to nejdůležitější, 
aby bylo možné v sokolovně pořádat kromě 
plesů také koncerty, divadelní představení, ta-
neční zábavy a řadu dalších tradičních i zcela 
nových akcí pro veřejnost. Malými krůčky, co 
nám finance dovolí, se snažíme nejen udržo-
vat, ale i vylepšovat interiér, aby byl v rámci 
možností důstojným místem setkávání ob-
čanů našeho města a širokého okolí.

Sportovní hala byla postavena před více 
než 20 lety a nutno dodat, že v podstatě od 
samého počátku trpí různými technickými 
neduhy a problémy. K tomu se v posledních 
letech přidala i velká konkurence nových 
a moderně vybavených hal v regionu. To 
však nebrání užívání pro sportovní účely vel-
ké řádce různých sportovních spolků. Mezi 
nimi výrazně dominuje místní TJ Jiskra, která 
je velmi aktivní a nabízí širokou škálu sportů 
ve svých oddílech. Patří tudíž také k největ-
ším „nájemníkům“ haly. Velmi si toho vážíme 
a snažíme se, aby nejen Jiskra, ale všichni uži-
vatelé haly měli co nejlepší podmínky pro 

daných Asociací turistických informačních 
center, Chrudimsko – Hlinecka nebo třeba 
MAS Železnohorského regionu. Prodejem 
vstupenek a propagací společenských akcí 
konaných u nás v Heřmanově Městci, ale 
i v okolí, podporujeme, a doufáme v oži-
vení společenského a kulturního života, 
protože se domníváme, že právě v této 
době je to pro celou naši společnost velice 
důležité. Jsme rády a děkujeme všem na-
šim návštěvníkům a zákazníkům, že nám 
v tomto pomáhají. No a naše přání do roku 
budoucího? Je to především spousta spo-
kojených turistů a zákazníků, kteří se k nám 
budou rádi vracet. Těšíme se na vás.

Olga Čížková a Markéta Pleskotová
pracovnice TIC Pohůdka

svou činnost. Možnosti a podmínky spor-
tovních aktivit nám mohou závidět i některá 
podstatně větší města. Za uplynulých 7 let 
jsme se v hale museli vypořádat s mnoha 
„kostlivci“. Díky finanční podpoře ze strany 
města se vyřešily mnoho let trvající problé-
my se zatékáním do haly. Následně bylo 
nutné zrekonstruovat také hlavní palubov-
ku. V nevyhovujícím stavu byla sauna, kterou 
jsme převzali do provozu od soukromé firmy. 
Dnes si kromě „nové“ finské sauny mohou 
návštěvníci užít relaxaci také v nerezové ví-
řivce nebo využít infra kabinu. A jsme rádi, že 
se nám v hale podařilo nejen udržet provoz 
posilovny, ale také investovat do rekonstruk-
ce a rozšíření jejího vybavení.

Synagoga a obecně židovské památky více 
než dříve ožívají řadou divácky úspěšných 
koncertů a výstavní prostory židovského 
dvojdomku už dnes nepatří převážně míst-
ním umělcům, ale také těm, jejichž věhlas je 
nadregionální či mezinárodní. Bohužel zub 
času se už projevuje i u těchto před více než 
20 lety zrekonstruovaných budov a nezbývá 
než věřit, že se najdou finanční prostředky na 
jejich postupné opravy.

Naše malé městské kino v roce 2011 přežilo 
jen díky velké investici města do jeho digita-
lizace. Díky nabídce filmových novinek a cel-
kové rozmanitosti programu nejen filmového 
si i dnes udržuje velmi slušnou návštěvnost. 
V roce 2021 se nám podařilo vybudovat 
i důstojné zázemí pro návštěvníky v podobě 
nové kinokavárny, která navazuje na předsálí. 
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A nezbývá než si přát, aby po rekonstrukci 
restaurace a změně jejího provozovatele se 
k lepšímu změnily i zbývající hotelové pokoje 
a celkový stav i využití budovy.

A na závěr naše Turistické informační cen-
trum. Nové kolegyně v tzv. TIC Pohůdka 
správně pochopily, že právě TIC je jednou 
z výkladních skříní a vstupní branou řady ná-
vštěvníků do našeho města. Vědí, že jsou zde 
pro všechny lidi, a to nejen turisty, ale také 
místní občany. Proto je zde Pohůdka s řadou 

volnočasových aktivit, výstav a přednášek, 
které se zde konají. Za to jim patří velký dík.

Vážení občané, milí návštěvníci, jsme velmi 
rádi, že jsme mohli za těch 7 let přispět k vý-
raznému oživení kulturního a společenského 
dění v našem městě. Uskutečnili jsme nebo 
pomohli při pořádání řady nejen kulturních, 
ale také sportovních akcí a v rámci našich 
možností se snažíme pomoci a vyhovět 
všem aktivním pořadatelům, kteří v budo-
vách pod správou SPOKUL HM chtějí něco 

uspořádat pro vás všechny. Nebojte se tedy 
oslovit nás, pokud Vám zde něco konkrétní-
ho chybí nebo si netroufáte sami uspořádat 
nějakou akci. Máme zkušenosti a zázemí, 
které vám může být k dispozici.

Za SPOKUL HM tým Vám všem přeji poho-
dový nový rok 2023 plný zdraví, lásky a ne-
zdolnosti.

Dalimil Nevečeřal – ředitel SPOKUL HM, p. o.
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Aktivní přístup k životu 
 

 
 

APŽ Leden 2023 
 
 
Pravidelná pondělní hodinová cvičení  
od 13.30 v RC Radovánek. Začínáme  
2. ledna. Cvičení nebude 9. ledna.  
 
Úterní Feldenkraisova metoda 
Nový přístup k vlastnímu zdraví, pohybem 
k sebeuvědomění. Pokračujeme každé 
úterý od 14.00 do 15.00 v Multifunkčním 
centru na nám. Míru. S sebou podložku, 
deku (lze větší ručník) na podložení hlavy, 
pohodlné oblečení (ideálně vrstvené – je 
důležité se cítit v tepelné pohodě). 
Začínáme v úterý 10. ledna.  
 
středa 4. ledna   
Z Čeperky do Lázní Bohdaneč  
Odjezd v 8.30 z autobusového nádraží. 
Pěšky cca 10 km.  
 
čtvrtek 5. ledna   
Z Vápenného Podola do H. M.   
Odjezd ve 13.30 z autobusového nádraží. 
 
středa 11. ledna  
Wellness v Pardubicích      
Odjezd v 9.00 z autobusového nádraží. 
 
středa 11. ledna  
Východočeské divadlo Pardubice        
Představení Pekařova žena. Odjezd  
v 18.00 z nám. Míru.  
 
čtvrtek 12. ledna  
Hrajeme karty a jiné hry      
Hrajeme v RC Radovánek od 14.00.  
 
sobota 21. ledna  
Z Kostelce nad Orlicí do Čermné       
Odjezd v 7.30 z vlakového nádraží. 
Ujdeme cca 12 km.   
 
středa 25. ledna  
Wellness v Pardubicích      
Odjezd v 9.00 z autobusového nádraží. 
 
čtvrtek 26. ledna   
Pěšky z Holotína do Choltic  
Odjezd ve 14.00 z autobusového nádraží. 
 

 
 
 
Ivana Krbcová         
+420 723 152 866 
www.energeia.cz 
 

RODIČOVSKÉ CENTRUM RADOVÁNEK z.s. 
program na měsíc leden 2023
Spolek Radovánek nabízí i v roce 2023 bohatý program pro rodiče s dětmi. Přijďte ho zažít 
na vlastní kůži. Máte možnost uvařit si kávu, čaj, ohřát dětem jídlo, udělat pití a mnoho 
dalšího. Čeká na vás zázemí pro svačinky, vybavená hernička a prostor pro odpočinek, 
případně tvoření. Od 9. 1. vracíme do programu tolik oblíbené Ladíme spolu a zároveň 
vznikla nová podoba kroužku Tvoříme spolu pro starší děti. Od 2. 2. otevíráme kurz Go 
kids English! pro děti od 3 do 6 let, na který se můžete hlásit na www.strelenka.cz. Těšíme 
se na každou novou tvář. Přivítáme ji v přátelském a respektujícím prostředí.

Dejte o sobě vědět nové koordinátorce programu Karle Marečkové na tel.: 724 042 304, 
e -mail: rcradovanek@centrum, cz adresa: nám. Míru 288, Heřmanův Městec. Rádi vás za-
členíme do děje.

O pokračování a podobě konkrétních programů se můžete informovat také u jejich lektorů.

Pohodový rok 2023 plný zdraví a jen těch nejkrásnějších rodičovských i jiných zážitků přeje 
kolektiv vašeho centra Radovánek.

Provoz pro rok 2023 zahajujeme v pondělí 9. 1. 2023

PRAVIDELNÝ PROGRAM V RODIČOVSKÉM CENTRU:

PONDĚLÍ

9.30–11.30 LADÍME SPOLU Program pro rodiče s dětmi od 1 roku do 3 let s říkadly, písničkami 
a pohybem. Poplatek 100 Kč za rodinu včetně herny.

15.00–16.30

TVOŘÍME SPOLU. Program výtvarného kroužku pro děti od 5 let. Program je určen 
pro předem přihlášené děti. Příspěvek na program 15 lekcí/900,– (to je 60 Kč za lekci 
včetně materiálu). Zájemce prosíme o přihlášení na rcradovanek@centrum.cz. Začátek 
programu 30. 1. 2023.

17.30–19.30
CVIČENÍ PRO TĚHOTNÉ. Program zahrnuje cvičení, poradenství a přípravu k poro-
du. Na program je nutné se předem přihlásit u lektorky na tel: 725 372 998. Jednorázo-
vé vstupné 150 Kč.

ÚTERÝ
10.00–12.00 ZNAKUJEME SE ZPĚVEM A HROU Kurz pro maminky s dětmi s lektorkou Lenkou 

Nováčkovu, více informací a možnost přihlášení na stránkách www.strelenka.cz.

STŘEDA 9.30 a 10.30 CVIČENÍ RODIČŮ S KOJENCI. Program pro rodiče s dětmi do 1 roku. Na program je 
nutné se předem přihlásit u lektorky na tel: 725 372 998. Vstupné pro rodinu 100 Kč.

ČTVRTEK 9.30–11.30 HRÁTKY S BATOLÁTKY. Různorodý program se cvičením, tvořením i pohádkami 
pro rodiče s dětmi od 1 roku do 4 let. Poplatek 80 Kč za rodinu včetně herny.

PÁTEK 10.00–12.00 KLUB PRO MAMINKY S MALÝMI DĚTMI Z UKRAJINY. Vstupné 30 Kč/rodina.

MIMOŘÁDNÉ AKTIVITY:
 

Úterý 10. 1. od 15:30 hodin
„OTEVŘENÝ RADOVÁNEK“
Otevřená herna, diskuse, sdílení a spoustu 
dalšího. Přijďte se na začátku roku společně 
„zastavit“. Ať už s dětmi nebo sami, místa 
je dost pro všechny. Můžeme sdílet zážit-
ky a dojmy z uplynulých týdnů nebo třeba 
jen poslouchat a být součástí. Vždyť vše, 
co chceme znovu rozjet, musíme nejprve 
zastavit. Co od takového odpoledne očeká-
vat? Nabídneme vám kávu, čaj a necháme 
zábavě volný průběh. Nově příchozí se mo-
hou seznámit s prostory a zároveň poznat 
novou koordinátorku Radovánku pro rok 
2023 a možná i mnohem víc. Přidáte se? 
Vstupné 60 Kč.

Pátek až neděle 20.–22. 1. 
a 17.–19. 2. 2023
ŽÍT S RESPEKTEM s Tatjanou a Pavlem 
Kopřivovými
Připravujeme pro vás kurz o výchově pro ro-
diče, učitele a vychovatele ŽÍT S RESPEKTEM 
s Tatjanou a Pavlem Kopřivovými. Termín 
konání 20.–22. 1. a 17.–19. 2. 2023. Rozsah 42 
výukových hodin. Kurz je akreditován MŠMT. 
Cena celého kurzu 3.000 Kč. Možnost přihlá-
šení na https://energeia.cz/prihlaska nebo 
na rcradovanek@centrum.cz.

Informace o našich aktivitách naleznete na 
www.rcradovanek.cz, www.facebook.com/
rcradovanek

RODIČOVSKÉ CENTRUM RADOVÁNEK z.s., jako neziskový spolek, je podporován městem Heřmanův Měs‑
tec, Pardubickým krajem a společností energeia, o. p. s. Kontakt: nám. Míru 288, 53803 Heřmanův Městec, 
www.rcradovanek.cz, 724 042 304, rcradovanek@centrum.cz.
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Klub aktivní senioři – leden 2023

Dne 17. 1. 2023 uplynou již 2 roky, co nás 
navždy opustil

pan Jaromír Svoboda.
Stále vzpomínají bratr Ladislav 

s manželkou, synovec a neteř s rodinou.

Dne 12. 1. 2023 uplyne 12 let, co nás opustil 
manžel, tatínek a dědeček 
pan Vladimír Kumpera. 

S láskou vzpomínají manželka Marie a syn 
Vladimír s rodinou.

V
ZP

O
M
ÍN
Á
M
E

Tříkrálová sbírka – začněte s námi nový rok opět dobrým skutkem!

V loňském roce byli obdarováni rekordní částkou 
přesahující 153 tisíc Kč. Vážení spoluobčané, za 
vaší štědrost Vám patří obrovský dík. Ceníme si jí 
o to více, že si jsme vědomi často velmi nelehké 
osobní situace mnohých z Vás. Díky Vašim darům 
byly podpořeny projekty chrudimské charity: do-
mácí hospicová péče, domácí zdravotní péče, 
pečovatelská a ošetřovatelská služba včetně 
osobní asistence v celém chrudimském regio-
nu i podpora projektu Občanské poradny, která 
zajišťuje bezplatné porady klientům v právních 
i ostatních životních situacích. Zde u nás zůsta-
ne min. 65% výtěžku sbírky. Část podpořila také 
humanitární projekty v zahraničí. Obdobný účel 
bude sbírka plnit i letos včetně zakoupení další-
ho automobilu pro rozšíření domácí zdravotní 
péče. Chrudimská charita svojí pomocí pokrývá 
i region Heřmanoměstecka. Proto se v případě 
potřeby nebojte na ní obrátit a využít její služby 
http://chrudim.charita.cz.

Posláním Sdružení Charita ČR je pomáhat těm 
nejpotřebnějším, lidem v nouzi bez ohledu na 
jejich vyznání, rasu nebo národnost. Sbírka je 
řádně povolena, u nás spolupracujeme při za-
pečeťování a rozpečeťování pokladniček s Měst-

ským úřadem v H. M. Každá skupinka v H. Městci 
bude mít zapečetěnou pokladničku a vedoucího 
staršího 15 let, který bude vlastnit průkazku s po-
věřením generálního sekretáře SCHČR. Pokud by 
Vás navštívily v těchto dnech osoby bez těchto 
náležitostí či jinak podezřelé, oznamte toto ihned-
městské či státní Policii ČR nebo na telefon asi-
stenta sbírky v Heřmanově Městci (732 789 248). 
Pomůžete tak zabránit zneužití sbírky.

U nás v Heřmanově Městci budou skupinky tří 
králů navštěvovat vaše domácnosti v sobotu 
7. ledna. A pokud byste to nestihli tento den, 
bude jedna pokladnička umístěna také jako 
nepřenosná na TIC na náměstí po celou dobu 
trvání sbírky (1.–15. 1.). Samozřejmostí jsou i dal-
ší možnosti jako dar přes DMS apod. Předem 
Vám děkujeme, že nenecháte své dveře zavře-
ny. Jsme si vědomi, že podobných sbírek je celá 
řada, ale budeme vděční i za drobné příspěvky. 
Každá koruna pomůže našim bližním v nouzi 
jak v České republice, tak ve světě. Tři králové, 
kteří nesli dary do Betléma, budou mít také pro 
Vás připravenou koledu a malou pozornost. Na 
viděnou s třemi králi!

Marek Výborný, koordinátor TKS

Důležitost pomoci potřebným a význam dobrovolnictví zažíváme doslova 
každý den. A i ve složité době je úžasné, že nezapomínáme na dobročinnost. 
Patří k ní i Tříkrálové sbírka Charity ČR, která se uskuteční tradičně na začátku 
roku. U nás již po jednadvacáté vyrazí tříkráloví koledníci. Moc si vážím jejich 
ochoty pomoci.

pondělí 9. ledna 15.30
HRÁTKY S DRÁTKY A KORÁLKY vše po-
třebné přiveze lektorka / spoluúčast 20 Kč

Klub aktivní senioři se sejde v klubovně Domu s pečovatelskou službou Masarykovo náměstí Heřm. Městec.

úterý 24. ledna 15.30 KERAMIKA 
doneste si pracovní hadr a nůž /  
spoluúčast 50 Kč

úterý 17. ledna 15.30 KERAMIKA
dotvoříme košíky z pediku, doneste s se-
bou nůž / spoluúčast 50 Kč

Na setkání se těší a další informace podá na tel. 724 215 103 Jaroslava Koukalová
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Zahrada multifunkčního centra se otevírá občanům

Nyní jsme ve finále, zbývá už jen domontovat 
poslední části vybavení, jež se nestihly před 
sněhem. Co vás tedy na zahradě nově čeká? 
Všichni kolemjdoucí jistě zaregistrovali přesun 
geologické výstavy. Řada kamenů dosud ne-
šikovně rozdělující prostor zdobí cestu kolem 
plotu školky k průchodu na náměstí - všem 
více na očích. Zatímco výstava se přesunula 
jinam, objevily se na zahradě prvky nové. Tím 
nejvýraznějším je asi dřevěné pódium lákající 
k posezení, poležení na sluníčku, ale samozřej-
mě také k hudební či divadelní produkci - a to 
zdarma nejen pro zkušené hudebníky a herce, 
ale třebas i pro ty, co by si chtěli něco takové-
ho jen vyzkoušet před kamarády. Stačí přijít 
a postavit se na prkna, která znamenají svět. 
Je to výzva pro další rozvoj amatérské scény ve 
městě a těšíme se, že místo i díky tomu ožije.

Děti a jejich rodiče jistě ocení pískoviště, dře-
věné kůly, skluzavku, lavičky i volný travnatý 
prostor, vhodně rozšiřující možnosti blízkého 
hřiště “U Berušky”. Vše přímo v místě, kde se 
počítá mimo jiné s programy infocentra Po-
hůdka a rodičovského centra Radovánek. 
Skauti, další heřmanoměstecké spolky, ale 
i jednotliví občané nemající vlastní pozemek 

pak jistě dobře využijí veřejné ohniště zbudo-
vané v jednom z rohů zahrady. Poprvé zde 
vzplály ohně již na sněhu před Vánoci.

Kromě prvků plánovaných v souvislosti  
s projektem participativního rozpočtu se 
během uplynulého roku zároveň podařilo 
Spokulu s pomocí dotace vystavět na za-
hradě altán a stojany pro kola občanů i ná-
vštěvníků města.

Zahrada bude primárně přístupná vraty od 
skautské klubovny. Aby byl zabezpečen ve-
řejný pořádek, tak se budou odemykat po 
základní provozní dobu shodnou s infocent-
rem Pohůdka. Pro širší využití město počítá se 
zpřístupňováním i mimo tuto dobu spolkům 
i jednotlivcům, kteří si zarezervují čas napří-
klad na večerní posezení u ohýnku, a kteří 
budou za pořádek pak odpovědní. Bližší infor-
mace k rezervaci zahrady budou k dispozici 
v infocentru Pohůdka.

Téměř vše je nyní tedy dohotoveno a pře-
dáno do rukou veřejnosti a celá širší lokalita 
u náměstí se významně posunula vpřed. Při 
té příležitosti je dobré zmínit, že skauti se sna-

ží i o rozvoj sousedícího prostoru - průchodu 
kolem skautské klubovny u Legal zdi - a mla-
dí z našich řad k tomu vytvořili pěkný projekt 
Skautské dvorky.

V nadcházejícím roce město bude vyhod-
nocovat zkušenosti z provozu zahrady, sbí-
rat i další nápady od všech občanů a bude 
se optimalizovat její fungování i vybavení. 
S podněty se prosím obracejte přímo na 
paní místostarostku Zuzanu Dvořákovou, jež 
se tomuto projektu v rámci nového vedení 
města věnuje.

Na závěr bych rád poděkoval za vstřícnost 
a podporu dané myšlenky jak minulému 
vedení města, jež vůbec myšlenku participa-
tivního rozpočtu u nás umožnilo realizovat, 
tak vedení současnému, jež k rozpracované-
mu projektu přistoupilo velmi zodpovědně 
a s nasazením. Rovněž bych chtěl ocenit pra-
covníky správy majetku a technické skupiny 
města, se kterými jsme řešili technické detaily 
a kteří následně také vše zrealizovali.

Aleš Jelínek, skaut HM

 

Přejeme Vám všem krásný nový rok, 
 hodně štěstí a zdraví. 

PATRIOTI

 Štěstí v roce 23, radostné chvíle,     

nese nám tato cesta s nekonečným cílem,     

a taky vstřícnost, soucit a jedinečné zdraví.

               Jsou Lidé dobří a to nás hodně baví

  a nepřestanem usmívat se a pomáhat světu,

 to proto, že dobře víme: láska kolem je tu!

                   ŠTĚSTÍ, RADOST, KLID 

         A LÁSKU V SRDCI V ROCE 2023 přejí 

za VVEESSEELLOO  ((pprroo  mmaalléé  ii  vveellkkéé))  HHeeřřmm..  MMěěsstteecc 

                    Jitka a Luboš Řehákovi

Občané města ve větší míře pravděpodobně objevili zahradu v zadním traktu 
multifunkčního centra teprve při příležitosti konání městských slavností v po-
sledních letech. A možná byli mnozí překvapení, jaký krásný a klidný nevyuží-
vaný zelený prostor se ukrývá hned u náměstí. Před rokem jsem myšlenku na 
úpravu a trvalé zpřístupnění zahrady konkretizoval do návrhu pro hlasování 
v rámci participativního rozpočtu a občané myšlenku podpořili 324 hlasy z 484 
platných odevzdaných lístků, což plně dostačovalo k tomu, aby projekt uspěl.
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Uzávěrka příštího čísla: 
čtvrtek 19. 1. 2023 ve 12.00

SERIÁL: Zaváté stopy našeho města
Barákova ulice

Křižovatkou Sokolské a Čáslavské ulice se přemís-
tíme jižním směrem do dnešní Barákovy ulice. 
V nejstarších dobách zprostředkovávala nejkratší 
spojení „Obce“ s Čáslavskou ulicí.

Náměstí s vysazenými lipami

Vyúsťovala do ní poměrně úzkou uličkou. Jak 
už jsme zmiňovali, směrem k náměstí stával 
dům modistky Barborové, který v roce 1957 
shořel. Ulička byla nazývána „Plavcovou“ 
podle majitele nárožního patrového domu 
č. p. 198. V něm měla v části domu od poloviny  
19. století do 1919 sídlo také Plavcova obuvnic-
ká firma. Dnes tu najdeme sídlo aromaterape-
utických firem a prodejny s aromaterapeutic-
kymi přípravky. Staré fotografie dokládají, jaké 
domky v ulici stály. Její tehdejší horní části se ří-
kávalo ulička „Smetanova“, také podle majitele 
domu, krejčího a muzikanta Smetany. Jedná se 
o rohový dům č. p. 143 u dnešní Foretovy ulice. 
Postupem doby ulice měnila svou podobu. Na 
bývalé Plavcově zahradě začalo roku 1964 sta-
vět družstvo zaměstnanců státního statku by-
tový dům. Na místech starších domků vyrostly 
nové rodinné domy. V tomto vydání Leknínu 
nás staré fotografie zavádějí do spodní části 
ulice blíže ke křižovatce.

Eva Bočková

Počátek ulice, 90. léta 20. století

1958, dům modistky Barborové tu již není

Dům modistky BarborovéReklama Fr. Brycha

Pohled z Husova sboru, 70. léta 20. století

50. léta 20. století

Křižovatka s Čáslavskou ulicí, 80. léta 20. století

80. léta 20. století, vzadu bytový dům  
původně pro zaměstance státního statku


